
سخنگوی دولت:

افزایش قیمت بنزین شایعه سازی است
فاز ۱۱ پارس جنوبی در هفته دولت افتتاح می شود

سخنگوی دولت درباره شایعه افزایش قیمت بنزین، 
اظهار کرد: دولت شفاف و روشن در این زمینه بارها 
اظهارنظر کرده است. کسانی که در این زمینه  شایعه سازی 
کردند و بارها در دو سال اخیر به این شایعه دامن زدند 
یک بار برای همیشه هدف خود را از طرح این شایعه اعلام 
کنند. علی بهادری جهرمی با اشاره به دستاوردهای دولت 
سیزدهم در آستانه دوسالگی، گفت: در حوزه رشد تولید 
و اشتغال بعد از 10 سال رکود به رشد اقتصادی حدود ۴ 
درصد رسیدیم. نرخ بیکاری نیز کاهش ۲درصدی طی 
۲۴ ماه اخیر داشته است؛ اشتغال پذیری فارغ التحصیلان 
دانشگاهی نیز افزایش 10 درصدی داشته است. وی 
افزود: در زمینه سرمایه گذاری و تامین مالی تولید نیز 
متوسط رشد سالانه سرمایه گذاری یا تشکیل سرمایه 
ثابت، طی دهه ۹0 منفی ۵.۲ درصد بوده است. ولی 
تغییرات سرمایه گذاری در کشور از  سال 1۴00 مثبت 
بوده و رشدی ۴.1 درصدی داشته است. رشد مثبت 
سرمایه گذاری در سال 1۴01 نیز ادامه داشته و ۲.1 درصد 
بوده است. بهادری جهرمی تاکید کرد: در مورد تسهیلات 
پرداخت شده شبکه بانکی کشور به بخش های مختلف 
۴۵ درصدی  اقتصادی در سال 1۴01 نیز  افزایش ۳/
نسبت به سال 1۴00 داشتیم و پرداخت ۸۴/۶ درصد از 
کل تسهیلات پرداختی به صاحبان کسب و کار را شاهد 
بودیم. سخنگوی دولت با اشاره به توسعه صادرات کشور، 
ادامه داد: در این زمینه رکورد صادرات ۵۳ میلیارد دلاری 
در پایان سال 1۴01 را داشته ایم. همچنین ارزش صادرات 
کشور در سال 1۴01 افزایش 10 درصدی - بالغ بر ۵۳ 
میلیارد دلار - داشته است. تجارت با کشورهای حوزه 
اتحادیه اوراسیا افزایش ۲0 درصدی داشته است. افزایش 
۲00 درصدی صادرات نفت خام و میعانات گازی در طی 
این دو سال محقق شده است. سخنگوی دولت درباره 
طرح موضوع تعطیل مرکز تحقیقات استراتژیک ریاست 
جمهوری بیان کرد: مرکز تحقیقات استراتژیک فعال است 
اما در مورد ریاست آن هنوز تودیعی صورت نگرفته که 
به زودی رئیس جدید این مرکز معرفی خواهد شد. بهادری 
جهرمی درباره مهم ترین اقدامات و برنامه های دولت در 
سال سوم فعالیت در حوزه برگزاری سفرهای استانی، 
اظهارکرد: هدف اصلی و تاکید اساسی دولت در زمینه 
برگزاری سفرهای استانی، برداشتن فاصله میان مسئولان 
و مردم و شناخت واقعی و ملموس از مشکلات مردم در 
میدان عمل و در بطن جامعه است که در این دو سال دنبال 
شده و در سال های آتی هم دنبال خواهد شد. وی افزود: 
در دوره دوم سفرهای استانی هم مهم ترین اقدامات دولت 
برای بخش های مختلف کشور تکمیل طرح ها و  پروژه های 
نیمه تمام است و در این زمینه دست همکاری به سوی همه 
نهادهای مردمی و خصوصی بلند می کند. وی اذعان کرد: 
در زمینه تأمین مسکن خانواده های فاقد مسکن نیز زمین 
برای ساخت یک میلیون و ۸۳۸۹۷۴ هزار واحد مسکونی 
تامین شده است. عملیات اجرایی 1۲۴1۵۴ در بافت های 
فرسوده شهری و عملیات اجرایی ۲۹۵۳1۹ در مناطق 
روستایی آغاز شده است. جهرمی با اشاره به اقدامات 
دولت در حوزه فرهنگ نیز گفت: در زمینه زیرساخت های 
فرهنگی، ظرفیت سالن های نمایش در مناطق محروم 
۴0 درصد افزایش یافته و سرانه صندلی سینما در کشور 
نیز رشد ۶ درصدی را تجربه کرده است. دبیر هیأت دولت 
با بیان اینکه در دولت سیزدهم بسیاری از جشنواره ها 
که بیش از 10 سال متوقف بودند، مجدد فعال شدند، 
اظهار کرد: تعداد اعضای صندوق هنرمندان ۵۴ درصد 
افزایش یافته و تعداد خبرنگار تحت پوشش بیمه نیز رشد 
۹۷ درصدی را تجربه کرده است. سخنگوی دولت درباره 
اهمیت سند امنیت غذایی یادآور شد: پیش از این اسنادی 
در جهت تامین امنیت غذایی در سند تحول دولت و اسناد 
وزارتخانه ای تدوین شده بود؛ بنابراین آغاز برنامه عملیاتی 
معطل این سند نبوده است و در وزارت جهاد کارگروه های 
مختلف در حوزه های مختلفی تشکیل شده و در وزارت 
بهداشت دبیرخانه ای در خصوص امنیت تغذیه و ایمنی 
غذا فعال شده است که هر دو اقدامات متعددی را انجام 
داده اند. وی با تاکید بر اینکه »خرید تضمینی گندم که از 
محور کالای اساسی است از مرز 10 میلیون تن عبور کرد 
و افزایش بیش از دوبرابری را تجربه کرد«، گفت: درباره 
سایر غلات اساسی رشد بیش از ۲۲درصدی را شاهد 
بودیم در حوزه ذخایر راهبردی اقلام اساسی در این دولت 
افزایش ۵0 دارای را شاهد هستیم. برای تامین امنیت در 
حوزه کشت یکی از محور های جدی مورد استفاده اصلاح 
الگوی کشت است. وی با بیان  این که »افتتاح فاز 11 پارس 
جنوبی در هفته دولت صورت خواهد گرفت« ادامه داد: 
افتتاح ها در همه وزارتخانه ها و استان ها خواهد بود و 
فهرست بسیار مفصلی هستند. در جلسه گذشته اشاره 
کردم که یکی از افتتاح های افتخارآمیز و غرورآفرین ملی 
افتتاح فاز 11 پارس جنوبی است که در هفته دولت انجام 
خواهد شد. تقریبا 100 درصد با استفاده از توان و تخصص 
نخبگان و مهندسان ایرانی انجام شده است و آخرین فاز 
پارس جنوبی بوده که بسیار کمک کننده خواهد بود. وی 
درباره حوزه ساماندهی پرداخت ها و نظارت پذیری و ایجاد 
شفافیت در پرداخت ها اظهار کرد: پرداخت به ذینفع نهایی 
در دولت محقق شد. حقوق حقوق بگیران دولتی دارای 
شناسه یکتای پرداخت به شکل متمرکز از طریق خزانه 
به ذینفعان نهایی واریز می شود که اشراف و نظارت پذیر 
موثری را به همراه داشت. بهادری  جهرمی یادآور شد: 
ما بعد از مردمی سازی یارانه ها محدودیتی در واردکردن 
کالاهای اساسی از منظر واردکننده نداریم فقط باید 
استانداردهای قانونی از سوی واردکنندگان رعایت شود و 
هر کسی می تواند در این حوزه فعال شود که بسیاری هم 
فعال شده اند. سخنگوی دولت تاکید کرد: امیدواریم بتوانیم 
تنوع بخشی مناسبی به مبادی ورود کالاهای اساسی به 
کشور داشته باشیم که این موضوع هم امنیت غذایی را 
بیشتر پایدار و محقق می کند و هم کمک می کند انحصارها 

با تنوع بخشی به سبد مبادی وارداتی از بین ببرد.

به ویژه  سیزدهم  دولت  ملی- حمید شجاعی:  آرمان 
رئیس جمهور چه پیش از انتخاب و تشکیل دولت و چه پس از آن 
وعده ها و شعارهای بسیار جذاب و مطلوبی داد که یکی از این وعده ها 
در حوزه اینترنت، فضای مجازی و شبکه های اجتماعی بود. چه اینکه 
رئیسی در جریان رقابت های انتخاباتی خود در برنامه ای اظهار کرد: 
»اینترنت با حداکثرِ سرعت و با نگاه به عدالت جغرافیایی و تأمین 
زیرساخت های لازم گسترش خواهد یافت و فضای مجازی علاوه 
بر زمینه اشتغالزایی، برای شفافیت و نظارت مردم بر عملکرد دولت 
خواهد بود.« در حوزه فضای مجازی و شبکه های اجتماعی نیز 
وعده های زیادی از رئیس جمهور شنیدیم از اینکه در ویدئویی گفت: 
»فضای مجازی زمینه کسب و کار مردم است؛ کسی می آید آن را 
تعطیل کند؟« تا آن روایت معروف در یکی از مناظرات انتخاباتی که 
عنوان کرد: »در ارتباط با مساله فضای مجازی باید بسیار کار شود. 
خود من در فضای مجازی هستم و ۲ میلیون فالوور دارم خیلی از 
مسائل از این طریق به من می رسد.« بر این اساس انتظار می رفت که 
در دولت سیزدهم شرایط حداقل در حوزه اینترنت، فضای مجازی 
و شبکه های اجتماعی با وعده های داده شده بهتر از گذشته شود؛ 
اما گذشت زمان نشان داد که این خواسته رؤیایی بیش نبوده است. 
چرا که هر چه جلوتر رفتیم دولت به جای سیاست بسط و گسترش 
اینترنت و شبکه های اجتماعی؛ سیاست محدودسازی و فیلترینگ 
را در دستور کار قرار داد. از استارت ماجرای طرح صیانت از فضای 
مجازی تا فیلترکردن شبکه های اجتماعی چون اینستاگرام و واتساپ 
به بهانه اتفاقات پاییز سال گذشته، اتفاقی که موجبات از بین رفتن 
میلیون ها کسب وکار در بستر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
شد. البته نباید از این مساله مهم نیز به سادگی عبور کنیم که این 
اتفاق باعث رشد روزافرون فروش فیلترشکن ها و تجارت میلیاردی 
از این محل شد. اما کم کم این اقدامات به کاهش سرعت اینترنت و 
پهنای باند هم رسید که موجبات اختلال و مشکل برای استارت آپ ها 
و مهاجرت بسیاری از کسب وکارهای آنلاین فراهم  آید و جدای از 
بخش عمده ای از مردم که بابت کاهش سرعت اینترنت و فیلترینگ 
نارضایتی های خود را اعلام می کردند این بار دیگر نمایندگان مجلس 
نیز از این وضعیت گله مند شوند و برای چندمین بار وزیر ارتباطات را 
جهت پاسخگویی به بهارستان فرا بخوانند. هر چند که زارع پور، وزیر 
ارتباطات نیز همواره از نداشتن اختیارات و تاثیر نهادهای بالادستی 

و امنیتی گفته و توپ را به زمین آنها انداخته است.
 

   اعتراض مجلس، وعده وزیر
روز گذشته بود که وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات جهت 
پاسخ به سوالات نمایندگان به جلسه علنی حاضر در بهارستان 
رفت. جلسه ای که »فیلترینگ« پرُتکرار ترین کلمه آن بود. روزی 
که گزارش کمیسیون صنایع مجلس پیرامون »بررسی کیفیت 

اینترنت و شاخص های مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجاد شده 
برای شهروندان و کسب وکارهای مجازی« روی میز نمایندگان قرار 
گرفته بود و زارع پور نیز از پاستور خود را به بهارستان رسانده بود تا 
در جلسه نظارتی مجلس، آنجا که پای دولت به میان می آید پاسخگو 
باشد. در ابتدا گزارش کمیسیون صنایع در مورد بررسی کیفیت 
اینترنت و شاخص های مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجاد شده 
برای شهروندان و کسب وکارهای اینترنتی توسط روح ا... عباسپور، 
سخنگوی کمیسیون صنایع قرائت شد که شاید یکی از مهم ترین 
بخش های گزارش وی جایی بود که عباسپور گفت: طبق بررسی ها 
۶۴ درصد از کاربران از فیلترشکن استفاده می کنند و سهم پهنای باند 
ناشناس به ۲۵ درصد رسیده است. سپس نمایندگان در این جلسه از 
مشکلات پیش آمده برای کسب وکارها و مردم به خاطر کیفیت پایین 
اینترنت، فیلترینگ، اختلالات اینترنتی، دردسرهای استفاده مکرر از 
فیلترشکن ها و... روایت کردند و نسبت به تعدد نهادهای تصمیم گیر 
و تصمیم ساز در این حوزه انتقاد جدی داشتند. قالیباف نیز در این 
جلسه نظارتی، همصدا با نمایندگان ضمن تاکید بر دلخوری مردم از 
قطعی و پایین بودن کیفیت اینترنت، نسبت به موج مهاجرت نیروهای 
متخصص در حوزه فناوری هشدار داد. پس از صحبت های رئیس و 
نمایندگان وزیر ارتباطات اظهار داشت: مردم ما شایسته بهترین ها 
هستند و می پذیریم کار نشده فراوان است. اما چالش های پیش روی 
ما زیاد است و یکی از آن ها تعدد مراکز تصمیم گیر است که باعث 
بار در شبکه شده است و ما در تلاشیم به شکل متوازن رشد داشته 
باشیم. وی افزود: با توجه به تصمیمات اتخاذ شده در کارگروه مصادیق 
مجرمانه ما مجری تصمیمات این کارگروه هستیم. اما پاسخگویی 
و تبعات تصمیمات این کارگروه با ماست و ما معتقدیم تا جایی که 
ممکن است باید از ابزارهای غیر فنی برای مدیریت شبکه استفاده 

کرد. عیسی زارع پور بیان داشت: موضوع ساماندهی فیلترشکن ها 
و مواجه شدن با سوداگری فیلترینگ نیز از جمله همین موضوعات 
است که معتقدیم راهکار جمع آوری آن صرفا فنی نیست. زارع پور 
ادامه داد: بنده معتقد هستم که می توانیم بساط فیلترشکن فروشی 
را جمع کنیم. البته آرزو می کنم هیچ ایرانی برای هیچ نیازی سراغ 
فیلترشکن نرود. وی تصریح کرد: چند اقدام برای کاهش نیاز مردم 
به فیلترشکن ها می توان انجام داد. اولین کار این است که ما باید در 
لیست مصادیق فیلترینگ یک بازنگری جدی انجام دهیم که در 
گذشته به دلایل غیرامنیتی انجام شده است. ما در سال گذشته پس 
از دستوری که ریاست جمهوری دادند لیستی متشکل از چند هزار 
دامنه را مورد بازنگری قرار دادیم و معتقدیم هنوز جای تجدیدنظر 
وجود دارد و آمادگی داریم با مرکز ملی فضای مجازی همکاری 
کنیم و لیستی را از سرویس هایی که حاکمیت ملی را دچار خدشه 

نمی کنند تهیه کنیم.

   نا کارآمدی فیلترینگ
هر چند که جلسه دیروز مجلس به خودی خود با حواشی مختلف 
و انتقادات بسیاری روبه رو بود، اما واکنش های بیرونی هم کم نداشت. 
چنانکه وزیر سابق ارتباطات سریع ترین واکنش را به اتفاقات مجلس 
نشان داد. محمدجواد آذری جهرمی اظهار کرد: گزارش مجلس درباره 
کیفیت اینترنت حاوی گزاره  مهمی است: میزان ترافیک ناشناس از ۵ 
درصد به ۲۵ درصد رسیده است. این یعنی ناکارآمدی فیلترینگ. این 
یعنی افزایش تهدیدات سایبری علیه منافع ملی!« نکته جالب ماجرا 
اینجاست که شرایط ایجاد شده به حدی غیر قابل توجیه است که 
وزیر ارتباطات دولت پیشین و فعلی نسبت به وضع موجود منتقدند 

که این خود بسیار جای تامل دارد. 
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اعتراض مجلس به فیلترینگ و کیفیت اینترنت

وزیر ارتباطات منتقد خودش شد
   وزیر پیشین و سابقه هر دو  منتقد

آرمان ملی – مطهره شفیعی: لایحه حجاب کجاست؟ آیا 
بررسی بر اساس اصل ۸۵ کفایت می کند؟ شایعه ارسال آن به 
قوه قضائیه صحت دارد؟ دیروز یک رسانه نوشت: »منبعی آگاه 
درباره وضعیت لایحه حجاب و عفاف گفت: لایحه عفاف و حجاب 
درحال  حاضر در کمیسیون مربوطه درحال نهایی شدن است 
و درحال هماهنگی با قوه قضائیه و پس از هماهنگی در سامانه 
بارگذاری می شود. پس از این در صحن علنی مجلس می آید و 
در صحن علنی درمورد زمان آزمایشی آن رای گیری می شود. 

رئیس مجلس هم پیرو آن به شورای نگهبان نامه خواهد زد.«

   سرنوشت گشت ثارا... 
گشت ثارا... از جمله به یادماندنی ترین گشت های مبارزه با 
بدحجابی در دهه اول انقلاب بود. موتورسواران ثارا... به صورت 
خودجوش با کسانی که به زعم شان بی حجاب یا بدحجاب بودند 
برخوردهای سلبی داشتند. حضور این گشت های موتورسوار در آغاز 
دوران وزارت کشور علی اکبر ناطق نوری شدت بیشتری گرفت و به 
اوج خود رسید، اما ناطق نوری با آنها مخالفت کرد. درکتاب خاطرات 
او هم چنین به این موضوع اشاره شده است: »به هر حال، جریانی در 
خیابان ها راه افتاد، به نام »امر به معروف و نهی از منکر« که من بر این 
باور بودم یک جریان سیاسی است. به همین دلیل، به محض اینکه 
از وزارت کشور رفتم، این باب هم تعطیل شد. گویا، همه مسلمان 
و عابد و زاهد شدند و دیگر نیازی به آن نبود. در این باره هم با امام 
صحبت کرده بودم و ایشان فرمودند: امر به معروف و نهی از منکر این 
نیست که بریزند و رعب ایجاد کنند؛ بنابراین امام فرمودند: »با اینها 
اساسا برخورد کن. اولا این امر به معروف نیست، ثانیا این هرج و مرج 
ایجاد کردن در کشور است.« علاوه بر این در فروردین ۶۴ آیت ا... 
اکبرهاشمی رفسنجانی در دیدار با نخست وزیر وقت بحث حضور 
این موتورسواران را مطرح می کند و توضیح می دهد که حرکات این 
موتورسواران در خیابان ها و برخوردهای شان، اوج گرفته بنابراین 
مقرر شده به روشی مسالمت آمیز و بدون اینکه انتقاد تندی از آنها 
شود، از ادامه کارشان جلوگیری به عمل  آید. مواضع بزرگانی مانند 

هاشمی یا ناطق نوری نشان دهنده حساسیت و توجه زیاد به نحوه 
مواجهه با بدحجابی در جامعه است. 

   سرنوشتی مشابه 
برخی نمایندگان مجلس اظهاراتی درباره حجاب دارند که با 
انتقاداتی مواجه شده است. مانند مصطفی میرسلیم که خواهان 
بازگشت گشت ارشاد به خیابان ها و برخورد تند با بدحجابی 
شده است. پس از مرگ مهسا امینی انتقادات زیادی به عملکرد 
گشت های ارشاد وارد شد تا در نهایت فعالیت این گشت ها 
پایان یافت. حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری، 
دادستان وقت کل کشور از این تصمیم چنین خبر داد: »گشت 
ارشاد ربطی به قوه  قضائیه ندارد و از همان جایی که در گذشته 
تاسیس شد، از همان جا تعطیل شد.« برخی قائل به تعطیلی این 
گشت ها نبودند مانند وزیر ارشاد که ۳0 شهریور سال گذشته 
خبر داد:  »شورای عالی انقلاب فرهنگی یک مصوبه درباره گشت 
ارشاد در مرحله ابلاغ دارد. همه باید از قانون تبعیت کنند ولی در 
عین حال می توان بررسی کرد، نقد و اصلاح کرد این هیچ ایرادی 
ندارد در این موضوع هم شورای عالی انقلاب فرهنگی در ماه های 
اخیر وارد کار شده و مصوبات خوبی دارد و فکر می کنم با ابلاغ 
نهایی این مصوبات، شیوه های جدیدی را در این عرصه خواهیم 
داشت.« یا محمدتقی رهبر فعال سیاسی اصولگرا و عضو جامعه 
روحانیت مبارز درباره بازگشت گشت ارشاد گفته بود: »گشت 
ارشاد بازگردد هیچ اشکالی ندارد. گشت ارشاد که مالِ غریبه 
نیست.« در نهایت ۲۵ تیر سالجاری سردار سعید منتظرالمهدی، 
سخنگوی وقت فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی از مستقر 
شدن گشت های خودرویی و پیاده پلیس برای مقابله با پوشش 
نامتعارف در سراسر کشور خبر داد. اکنون حضور نیروی انتظامی 
به همراه خانمی برای تذکر به بدحجابان در خیابان ها و میادین 
مشهود است اما برخوردها مانند قبل نیست و در مرحله نخست 
با تذکر کلامی سعی در اقناع بدحجابان برای رعایت حجاب 

می کنند. 

   لایحه حجاب چه شد؟
همان طور که اشاره شد، حجاب موضوعی نیست که در این 
مقطع مطرح و مورد بحث قرار گرفته باشد. از ابتدای انقلاب 
اسلامی و الزامی شدن حجاب برای زنان بارها این موضوع محل 
بحث و چالش شده که آخرین آن، لایحه حجاب است که اکنون 
در مجلس بررسی می شود. همین لایحه حجاب محل چالش 
زیادی شده است چرا که نمایندگان مجلس تصمیم گرفتند 
لایحه حجاب را در خلوت یعنی کمیسیون قضائی بررسی و 
تصویب کنند. برخی هشدار می دهند اینگونه تصمیم گیری 
می تواند منجر به مشکلات اجتماعی در جامعه شود. دلایل 
برای این تصمیم هم اعتراضات را بیشتر کرد به عنوان نمونه 
قالیباف رئیس مجلس می گوید که »اگر قرار بود لایحه 
حجاب را با 1۵00 پیشنهاد ثبت شده نمایندگان در صحن 
بررسی کنیم، از بررسی برنامه هفتم توسعه و لایحه بودجه در 
ماه های آتی بازمی ماندیم.« عصرایران نوشته است: »نمی شود 
لایحه ای که می تواند زمینه ساز اختلاف های اجتماعی شود و 
بخش مهمی از جامعه را درگیر خود کند اینگونه در پستو مورد 
بررسی قرار بگیرد و یک جمع خاص، بدون حضور افکار عمومی 
لایحه ای را تصویب کنند که می تواند تبدیل به یک شکاف 
اجتماعی شود.« از سوی دیگر معصومه ابتکار، معاون حسن 
روحانی در دولت سابق، در توئیتی نوشت:  »لایحه حجاب و 
عفاف« فقط فاصله ها را بیشتر می کند. بعد از ۴ دهه تجربه 
هنوز متوجه نشدید با اجبار نمی شود جامعه را به سمت عدالت 
و پیشرفت حرکت داد؟« در همین راستا موضوع را با محمدرضا 
خباز، نماینده اسبق مجلس که سابقه حضور در امور تقنین 
معاونت پارلمانی رئیس جمهور را در کارنامه خود دارد، مطرح 
کردیم. او تاکید می کند هشتادوپنجی شدن لایحه ای که با 
زندگی مردم سروکار دارد و اکثریت مردم خواستار شفاف شدن 
موضوعات پیرامون این لایحه بودند، نوعی فرار از مسئولیت 
است. استاندار دولت روحانی صراحتا می گوید: »مسئولیت 

اصلی تصویب لایحه حجاب با رئیس مجلس است.« 

 سرنوشت مشابه برخی تصمیمات برای رفع بدحجابی: »تعطیل شود« 

داستان  گشت ها؛  از ثارا... تا ارشاد
      ابتکار: »لایحه حجاب و عفاف« فاصله ها را بیشتر می کند

واکنش همتی به ادعای رسانه های 
نزدیک به دولت

ما که اطلاعاتی ندادیم، احتمالا 
شما خواهید داد!

آرمان ملی– یاسمین طالقانی: روز 
گذشته عبدالناصر همتی، رئیس  کل پیشین 
بانک مرکزی در یادداشتی در فضای مجازی 
نوشت: »چرا هر وعده ای که دادید، به عکس 
شد؟ چرا سفره مردم خالی تر شد؟ چرا 
فوق سلطان چاپ پول شدید؟ رسانه های 
محفلی شان می گویند؛ همتی اطلاعات به 
صندوق بین المللی پول داد. عرض می کنم ما 
که اطلاعات ندادیم، اما احتمالا شما خواهید 
داد.« پیش از این  برخی رسانه های نزدیک 
به دولت، در خبری مدعی شدند که »همتی 
رئیس وقت بانک مرکزی، اطلاعات محرمانه 

را به صندوق بین المللی پول داد.«

   موضوع چیست؟
 فارس ۲۹ مرداد نوشت: رئیس پژوهشکده 
پولی و بانکی بانک مرکزی از ارسال اطلاعات 
محرمانه کشور به صندوق بین المللی پول 
توسط عبدالناصر همتی در سال 1۳۹۹ 
خبر داد. پیمان قربانی در صفحه مجازی 
خود نوشت: به متهم که رسیدگی نشود، 
مدعی العموم می شود. آقای  همتی، رئیس 
کل سابق  بانک مرکزی مصداق بارز همین 
مَثَل است. همتی در سال 1۳۹۹ در پی 
بحران کرونا درخواست یک وام ۵ میلیارد 
 )RFI( دلاری در قالب ابزار تامین مالی سریع
از صندوق بین المللی پول کرد که حتی 
نتوانست یک سنت از آن را بگیرد. درحالی 
که چون سهامدار هستیم، پول خودمان 
بود و کشورهای مختلف نیز این تسهیلات 
را گرفتند. وی در ادامه نوشت:  صندوق برای 
پرداخت این وام کلی اطلاعات محرمانه از 
همتی خواسته بود که او همه اطلاعات مهم 
کشور اعم از وضعیت ارزی، نرخ تورم و... را به 
آنها داد، مواردی که خودش درباره آنها به 
مردم خودمان هم گزارش نمی داد! هر کسی 
از او می پرسید، می گفت اینها محرمانه است. 
صندوق این اطلاعات را در مجله چشم انداز 
اقتصاد بین المللی چاپ کرد و تازه کاشف 
به عمل آمد که همتی چه کار خبطی کرده 
است. در داخل به او فشار آوردند و توضیح 
خواستند و او هم در نهایت همه چیز را کتمان 
کرد و گفت که اطلاعات صندوق غلط است! 
وی در پایان این رشته توئیت تصریح کرد: 
حالا که پول های بلوکه شده در کره، آزاد 
شده، جناب همتی که برای وامِ نگرفته از 
صندوق همه خواسته هایشان را، آن هم 
در بحبوحه یک جنگ اقتصادی، اجابت 
کرد، در جایگاه مدعی العموم نشسته که 
شما نگذاشتید ما وام بگیریم و آزادسازی 
این  نیست!  هنر  کره  در  پول هایمان 
خبرگزاری بار دیگر در ۳0 مرداد به نقل از 
قربانی نوشت: »همتی در سال 1۳۹۹ در پی 
بحران کرونا درخواست یک وام ۵ میلیارد 
 )RFI( دلاری در قالب ابزار تأمین مالی سریع
از صندوق بین المللی پول کرد که حتی 
نتوانست یک سنت از آن را بگیرد. صندوق 
برای پرداخت این وام کلی اطلاعات محرمانه 
از همتی خواسته بود که او همه اطلاعات مهم 
کشور اعم از وضعیت ارزی، نرخ تورم و... را به 
آنها داد؛ مواردی که خودش درباره آنها به 
مردم خودمان هم گزارش نمی داد! صندوق 
این اطلاعات را در مجله چشم انداز اقتصاد 
بین المللی چاپ کرد و تازه کاشف به عمل 
آمد که همتی چه کار خبطی کرده است. در 
داخل به او فشار آوردند و توضیح خواستند 
و او هم در نهایت همه چیز را کتمان کرد و 
گفت اطلاعات صندوق غلط است!« دقت 
کنیم که این مباحث را معاون وقت همتی 
بیان کرده نه یک فرد عادی؛ آن هم در فضای 
عمومی و با آگاهی از تبعات اظهارات خود و 
بنابراین واجب است که دادستان کل کشور، 
به عنوان مدافع حقوق عامه وارد ماجرا شده و 
تکلیف این قضیه بسیار مهم را مشخص کند. 
پای منافع  کشور در میان است؛ آن هم در 
میانه شدیدترین جنگ  اقتصادی تحمیل شده 
به کشور. صندوق بین المللی پول به عنوان 
یک نهاد در دستان آمریکا در هدفمندکردن 
تحریم ها، دارای اطلاعاتی حیاتی از وضعیت 
اقتصادی ایران بوده و این مهم بنابر ادعا جز 
با همکاری خواسته یا ناخواسته رئیس وقت 
بانک مرکزی به دست نیامده. این اقدام در 
حکم افشای اطلاعات سری کشور است و 
باید با نهایت حساسیت و دقت لازم موضوع 
بررسی گردد تا صحت و سقمش معلوم 
شود. در این بزنگاه هاست که قوه قضاییه 
می تواند نقش خود را به عنوان نهادی که 
مدافع حقوق عامه و صیانت کننده از کیان 

کشور است نشان دهد.«

   واکنش نخست همتی 
اما رئیس اسبق بانک مرکزی در جملاتی 
کوتاه در گفت وگو با »انتخاب«، گفت:»ضمن 
اینکه حق شکایت به قوه قضائیه را برای خود 
محفوظ می دارم، اعلام می کنم که این ادعا، 
کاملا دروغ و کذب محض است.« وی با بیان 
این مطلب که این قبیل اظهارات به دولت 
کمکی نمی کند، ابراز امیدواری کرد و افزود: 
»کسانی که پشت پرده  این ادعای کذب 
هستند، راه جدیدی برای »دستاوردسازی« 

پیدا کنند.«

 عیسی زارع پور:
   آمادگی داریم برخی از سرویس ها 
را باز کنیم

 آذری جهرمی:  
گزارش مجلس یعنی ناکارآمدی 

فیلترینگ

باز هم  شایعه  
انتخاباتی درباره 

اصلاح طلبان

 هر روز یک شایعه درباره انتخابات منتشر می کنند. جواد 
امام، سخنگوی جبهه اصلاحات در واکنش به انتشار برخی 
اخبار نادرست با موضوع انجام رأی گیری در جبهه اصلاحات 
نسبت »شرکت و یا عدم شرکت در انتخابات«، گفت: متاسفانه 
این روزها شاهد بی اخلاقی هایی توسط  برخی رسانه ها یا 
رفتارهای غیرحرفه ای و به دور از انصاف بعضی از سایت های 
خبری و اشخاصی با عناوین روزنامه نگاری که علی الظاهر 
توسط برخی نهادها هدایت می شوند، هستیم. آن ها اخبار 
کذبی را به رهبران اصلاح طلب و جبهه اصلاحات نسبت داده 
و تمام سعی و تلاش خود را در جهت تخریب هیأت رئیسه 
جدید جبهه اصلاحات ایران و با هدف ایجاد اختلاف در بدنه 
این جریان و به انحراف کشیدن افکار عمومی به کار بسته اند.

فیلتر گوگل 
پلی و توئیتر 
موضوعیت 

ندارد

عضو کمیسیون صنایع گفت: چند موضوع در اینترنت 
مهم است که یکی از آنها قیمت اینترنت است؛ در شرایطی 
که بسیاری از کسب و کارها بر محور اینترنت اداره می شود، 
قیمت همچنان نامناسب است و باید به آن توجه شود. لطف ا... 
سیاهکلی در ادامه با انتقاد از مسدودشدن دسترسی یه برخی 
سایت های اینترنتی افزود: ابتدا که اینترنت آمد، بسیاری از 
سایت ها را بستیم و فیلتر کردیم اما امروز باید در این اقدام 
بازنگری صورت بگیرد چراکه الان فیلتر برخی از این سکوها 
نظیر گوگل پلی، توئیتر و یوتیوب دیگر موضوعیت ندارد؛ 
یوتیوب یک سایت مهارت محور است که نسبت به بسیاری از 
سایت هایی که الان در دسترس هستند، پاک تر است. استفاده 

از VPN موجب کاهش سرعت می شود.


